
 رئيس اداره مدارس غير دولتي و مش��اركت هاي 
مردمي اداره كل آموزش و پرورش استان اصفهان از 
ورود تيم بازرسي شوراي نظارت مدارس غير دولتي 
اداره كل آموزش و پرورش استان اصفهان به مدارس 
غير دولتي خبر داده و مي گويد: اين تيم بازرس��ي 
شامل 20 نفر بازرس محس��وس و نامحسوس در 
مدارس غير دولتي شهر اصفهان است كه از اواسط 
تير ماه فعاليت خود را با تقسيم بندي در گروه هاي 

دو نفره آغاز كرده است. 
غلامحسن سخايي در گفت و گو با »جوان« مي افزايد: 
طبق گزارش��ات بازرسان ش��وراي نظارت مدارس 
غير دولتي، به پنج مدرس��ه كه بيشترين دريافتي 
شهريه مدارس غيردولتي را در شهر اصفهان داشتند 
تذكر حضوري و به 20 مدرسه تذكر كتبي داده شد 
كه قرار اس��ت تا 20 روز آينده اضافه مبلغ دريافتي 
به اوليا عودت داده ش��ود.  وي از برخورد قاطعانه با 
متخلفان مدارس غير انتفاعي استان اصفهان بر اساس 
قانون رسيدگي به تخلفات مدارس غير دولتي خبر 
داده و مي افزايد: مجازات ها براي مدارس غيردولتي 
كه قوانين مربوط را رعايت نكنند شامل اخطار كتبي 
به مدير يا مؤس��س، توبيخ مدير يا مؤسس همراه با 
درج در پرونده، عزل مدير و محروميت از مديريت در 
مدارس و مراكز غير دولتي تا سه سال، محروميت دائم 
مدير از مديريت مدارس و مراكز غير دولتي، تعطيلي 
موقت مدرسه يا مركز از يك تا سه سال، محروميت 
موقت مؤسس از تأسيس مدرسه يا مركز غير دولتي تا 
پنج سال، محروميت دائم مؤسس از تأسيس مدرسه 
يا مركز غير دولتي مي ش��ود.  رئي��س اداره مدارس 
غير دولتي و مشاركت هاي مردمي اداره كل آموزش 
و پرورش اس��تان اصفهان يادآور مي ش��ود: شهريه 

مدارس غير دولتي توسط وزارت آموزش و پرورش 
از اول تيرماه امسال ابلاغ ش��د كه البته اين ابلاغيه 
بايد توسط مدارس غيردولتي در معرض ديد مردم 
قرار گيرد.  وي تأكيد مي كند: مدارس غير دولتي حق 
اضافه كردن مبلغ ثبت نام را تا اواخر مهر ماه ندارند، 
اما اگر قرار باشد مبلغي اضافه بر ثبت نام گرفته شود 
اواسط مهرماه بخشنامه اي با عنوان مشاركت مردمي 
توسط اداره كل آموزش وپرورش استان اصفهان به 
مدارس غير دولتي ابلاغ خواهد شد.  سخايي با اشاره 
به متفاوت بودن ش��هريه مدارس غير دولتي استان 
اصفهان با توجه به س��طح عملكردشان، مي گويد: 
مدارس غير دولتي با مراجعه به پرتال وزارت آموزش 
و پرورش اطلاعات مدرس��ه خود را كه شامل اجاره 
بها، حق التدريس معلمان، زير بنا، هزينه هاي سالانه 

و... وارد مي كنند و سايت آموزش و پرورش با كمك 
نرم افزار مجموع شهريه دريافتي مدرسه مربوط را 
محاسبه و ابلاغ مي كند كه ثبت نام اين مدارس بايد 

طبق اين شهريه صورت بگيرد. 
  شهريه هاي ميليوني به چه قيمت؟

مدارس غير دولتي ملزم به دريافت شهريه مصوب 
هس��تند، مدارس غير انتفاعي حق گرفتن شهريه 
زود هنگام را ندارند و افزايش 20 درصدي ش��هريه 
مدارس غيردولتي منتفي اس��ت، عناويني اس��ت 
كه بارها از زبان مسئولان وزارت آموزش و پرورش 
شنيده شده، سخناني كه گويا هيچ ترس و واهمه اي 
در دل مؤسسان مدارس غيردولتي ايجاد نمي كند.  
شهريه هاي ميليوني اين شبهه را در اذهان عمومي و 
خانواده ها ايجاد مي كند كه مگر قرار است در مدارس 

غيردولتي چه امكانات خاص و وي��ژه اي در اختيار 
دانش آموزان ق��رار بگيرد كه چنين ش��هريه هايي 
دريافت مي شود.  برخي منتقدان معتقدند: صرفنظر 
از اين توجيه كه مدارس غيردولتي توس��ط بخش 
خصوصي اداره مي شود و آنها براي تأمين هزينه ها و 
سودآوري بايد از دانش آموزان شهريه دريافت كنند 
آيا توجيه قانع  كننده ديگ��ري براي دريافت چنين 

شهريه هاي بي حساب و كتابي وجود دارد؟
از نگاه آنان، بسياري از خانواده ها كه از درآمد نسبتاً 
خوبي برخوردار هستند تمايل دارند فرزندشان در 
مدارسي با امكانات و ش��رايط بهتر درس بخوانند 
اما اين خواسته به چه قيمتي، آيا قيمت گزاف آن 
بايد باري بر دوش خانواده بگذارد و چه بسا به جاي 
اينكه دانش آموز آنها را در مسير رشد و تعالي بهتر 
قرار دهد نوعي سرخوردگي را براي آنان كه از اين 
امكانات بي بهره هستند، به همراه داشته باشد.  آنان 
مي گويند: مس��ئله دريافت ش��هريه هاي كلان در 
مدارس غيردولتي صداي همه را درآورده است اما 
باز هم خانواده ها به رغم گله و شكايت از اين مسئله، 
اصرار دارند فرزندش��ان را در اي��ن مدارس ثبت نام 
كنند كه اين موضوع نيز جاي كنكاش و بررسي دارد.  
البته مسئله به اينجا ختم نمي شود، چراكه برخي 
فرهنگيان و مديران شاغل در آموزش و پرورش كه از 
تمكن مالي خوبي برخوردار هستند نيز با علم به بالا 
بودن شهريه، فرزندان خود را در مدارس غيردولتي 
با شهريه هاي س��نگين ثبت نام مي كنند و آنها نيز 
سردرگمي خود را اينگونه توجيه مي كنند كه چه 

كنيم بايد به خواسته فرزندان بها داد. 
  ساماندهي دريافت شهريه مدارس

موضوع شهريه و مش��اركت هاي مردمي هر سال با 
شروع ثبت نام مدارس آغاز مي ش��ود و تا پايان يك 
س��ال تحصيلي نيز ادامه دارد؛ موضوعي كه فكر و 
وقت شماري زيادي از اوليا و دست اندركاران مدرسه 
و آموزش و پرورش را به خود مش��غول مي كند.  در 
قانون شوراهاي آموزش و پرورش هر چند مشاركت 
داوطلبانه والدين و آن هم دريافت وجوه پس از زمان 
ثبت نام آمده اما به نظر مي رسد برخي مدارس تنها 
بخش دوم يعني دريافت وجه پس از ثبت نام را اجرا 
و رعايت مي كنند.  به باور برخي از والدين مشاركت 
مردمي در بس��ياري از مدارس داوطلبانه نيست و 
دست اندركاران آموزشگاه ها به روش هاي مختلف 
اوليا را ب��ه پرداخت اين وجوه ناگزي��ر مي كنند.  به 
اعتقاد اين دسته از والدين قراردادن اوليا در شرايط 
خاصي و بازي ب��ا روح و روان دانش آم��وز و والدين 
يعني همان اجبار در دريافت وجه است و اين رفتار 
را نمي توان مشاركت داوطلبانه ناميد. هر چند گله و 
شكايت از اخذ شهريه هاي سنگين مدارس غيردولتي 
بسيار زياد است و دهان به دهان در بين خانواده ها 
مي چرخد اما مس��ئولان آموزش و پ��رورش اعلام 
كردند نظارت كامل بر فعاليت اين مدارس دارند و به 
محض شناسايي مدارس متخلف، به شوراي نظارت 
براي بررسي و اعمال قانون سپرده مي شوند، اما گويا 
تهديدهاي مسئولان مبني بر برخورد با متخلفان نيز 
راه به جايي نمي برد.  با توجه به اينكه وزارت آموزش 
و پرورش توسعه مشاركت هاي مردمي را در اولويت 
برنامه هاي خود قرار داده به نظر مي رسد براي رسيدن 
به اين هدف كه بخش��ي از آن در قالب گس��ترش 
مدارس غيردولتي محقق مي شود لازم است وضعيت 
اين مدارس به ويژه مسئله شهريه كه از اهميت بالايي 
برخوردار است را ساماندهي كند و براي پايان دادن به 
وضعيت متفاوت دريافت شهريه ها نظارت هاي آشكار 
و پنهان خود را گسترش دهد تا از تخلفات احتمالي 

در اين زمينه جلوگيري شود. 
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عيار شهريه مدارس غيردولتي همچنان رو به افزايش است

 برخورد قاطع با  شهريه هاي نامتعارف 
در مدارس اصفهان

دهمي�ن س����مينار بين الملل�ي     خوزستان
 مهندس�ي رودخان�ه ب�ا حض���ور 
مهمان�ان داخل�ي و خارج�ي در اه�واز برگ����زار مي ش�ود. 
مهدي قمشي دبير دهمين سمينار بين المللي مهندسي رودخانه در نشست 
خبري برگزاري اين سمينار در اهواز گفت: ربع قرن است كه با برگزاري اين 
سمينار در خوزستان، مسائل مهندسي رودخانه را پيش مي بريم. استان 
خوزس��تان به لحاظ وجود آب هاي سطحي فراوان شهرت بي نظيري در 
كشور و دنيا دارد و به همين دليل جايگاه اين سمينار در استان كاملاً روشن 
اس��ت.  وي افزود: پنج دوره اول اين سمينار مهم به صورت ملي و از دوره 
ششم به بعد به صورت بين المللي برگزار شده است. امسال زمان برگزاري 
اين سمينار از 2۹ دي ماه آغاز مي شود و تا يكم بهمن ماه ادامه خواهد داشت.  
دبير دهمين سمينار بين المللي مهندسي رودخانه ادامه داد: موضوع اصلي 
سمينار امسال مديريت رودخانه با رويكرد توسعه پايدار است. امسال با 
توجه به مسائل و چالش هايي كه در خوزستان و رودخانه ها داشتيم، اين 
موضوع را براي اين سمينار بين المللي انتخاب كرديم.  مهدي قمشي دبير 
دهمين سمينار بين المللي مهندسي رودخانه گفت: پيش بيني مي شود 
در اين همايش كه به صورت ارائه مقالات و بازديد به مدت دو روز برگزار 
مي شود، ميزبان بيش از يك هزار نفر باشيم كه دو شخصيت بين المللي در 
مهندسي رودخانه نيز براي حضور در اين سمينار اعلام آمادگي كرده اند 
كه البته مطمئن هستيم تعداد بيشتري و شركت كنندگاني از كشورهاي 

مختلف به صورت ارائه مقالات و سخنراني شركت خواهند كرد. 

 خسارت باغداران سيل زده البرزي 
جبران مي شود 

خس�ارت باغ�داران س�يل زده البرزي      البرز
1۰۰درص����دي جبران مي ش���ود. 
سيدمجيد موسوي رئيس سازمان جهاد و كشاورزي استان البرز در جلسه 
شوراي بحران استان با اعلام اين خبر افزود: با وجود تلاش هاي سازمان جهاد 
كشاورزي برخي كشاورزان و باغداران روستايي محصولات و زمين هاي خود 
را بيمه نمي كنند.  رئيس سازمان جهاد كشاورزي البرز ادامه داد: ۸ ميليارد 
و 500 ميليون تومان به اراضي كشاورزي استان در سيل اخير خسارت وارد 
آمد كه ۴ ميليارد آن مربوط به منطقه سيجان است.  سيد مجيد موسوي با 
توجه به اتمام عمليات برآورد خسارت دامداران، كشاورزان و باغداران روستاي 
سيجان گفت: تمام تلاش خود را خواهيم كرد تا بيمه شدگان در اولين فرصت 
خسارات خود را دريافت كنند و پيش بيني هاي لازم براي پرداخت خسارت 
100 درصدي كساني هم كه بيمه نشده اند صورت گرفته است.  وي با اشاره به 
اينكه خسارت باغات در دو بخش كف باغ و بخش هوايي و درختان باغ بررسي 
مي شود افزود: رسيدگي به كف باغ و گِل روبي و پاكسازي زمين ها به عهده 
باغداران بوده و تأمين امكانات مربوط به ديوار كشي و درختان تخريب شده و 

آسيب ديده بر عهده جهاد كشاورزي خواهد بود. 

معاون حمل و نقل و ترافيك ش�هرداري اراك از     مركزي
راه اندازي سيستم انبوه بر تراموا در اراك خبر داد. 
ابوالفضل شالي بگ، با اشاره به اينكه اراك ظرفيت ايجاد سيستم انبوه بر 
حمل و نقلي را دارد، گفت: اين طرح بعد از بررس��ي هاي لازم و كافي 
به تأييد شوراي ترافيك استان رسيد و بعد از آن براي تأييد به شوراي 
ترافيك كشور ارسال ش��د كه در آنجا نيز مورد تأييد قرار گرفت.  وي 
افزود: هدف از انجام اين پروژه كه به صورت حمل و نقل ريلي »ترامواي 
برقي« اجرا مي شود، نياز حمل و نقل ريلي در اراك بوده كه اين مهم به 
س��بب بافت ترافيكي اراك بايد با جديت دنبال و اجرايي شود.  معاون 
حمل و نقل و ترافيك ش��هرداري اراك ادامه داد: ش��ركت »الستوم« 
كه يكي از ش��ركت هاي چندمليتي فرانس��وي و فعال در زمينه برق و 
حمل و نقل است با تأييد از سوي مشاور در اين راستا ورود كرده و اين 
مهم را انجام مي دهد.  شالي بگ با اش��اره به اينكه اين شركت توسط 
استانداري استان مركزي دعوت شده است، گفت: اين شركت آمادگي 
خود را براي حضور در اراك و بازديد از مس��ير تعريف  شده اعلام كرده 
نقل  است و با همكاري شركت مشاور، روش جديدي را به منظور حمل و 
ريلي ش��هر اراك با عنوان »ترامواي چرخ لاس��تيكي« پيشنهاد كرده 
است.  وي افزود: مزيت استفاده از اين نوع تراموا بسيار بيشتر از ترامواي 
معمولي بوده كه از مزيت هاي ديگر اين مهم بهره بردن از عرض كم معابر 

و عدم ريل گذاري روي زمين و نيز كاهش هزينه هاست.  

4000 نفر در استان بوشهر آموزش هاي 
مهارتي را فرا گرفتند   

    بوشهر مديركل آموزش فني و حرفه اي استان بوشهر 
از آموزش بي�ش از ۴ هزار نفر در س�ه ماهه 
نخست امسال در مراكز آموزش فني و حرفه اي استان بوشهر خبرداد. 
 عبدالرسول كازروني با بيان مطلب فوق گفت: با توجه به نيازسنجي انجام 
شده و توجه به بازار كار استان و در راستاي توانمند سازي نيروهاي جوياي كار 
تعداد ۴ هزار و 6۹3 نفر در سه ماهه نخست امسال در بخش دولتي آموزش 
فني و حرفه اي استان بهره مند ش��ده اند.  مديركل آموزش فني و حرفه اي 
استان بوشهرگفت: از افرادي كه آموزش هاي فني و حرفه اي فرا گرفته اند 
تعداد 3 هزار و 1۴3 نفر در كارگاه هاي ثابت شهري، 17۴ نفر در كارگاه هاي 
سيار ش��هري و 22۸ نفر در پادگان هاي نظامي آموزش هاي مهارتي را فرا 
گرفته اند.  كازروني از آموزش مهارتي ويژه زندانيان خبرداد و گفت: 172 نفر 
نيز در زندان هاي استان بوشهر به منظور جلوگيري مجدد آنان به عرصه جرم 
و جنايت، آموزش هاي مهارتي را فرا گرفته اند. وي خاطرنشان كرد: در سه 
ماه نخست امسال 31۴ نفر در روستاهاي استان، 51۴ نفر در بخش صنايع 
و اصناف، 27نفر در قالب نظام نوين استاد شاگردي و 105 نفر نيز در قالب 
كارگاه جوار دانشگاهي و 16 نفر نيز در بخش عشايري آموزش هاي مهارتي و 

فني متناسب با نياز خود را فرا گرفته اند. 

اعزام 78 تيم پزشكي به مناطق محروم لرستان   
مس�ئول بس�يج جامعه پزشكي      لرستان
استان لرس�تان از اعزام ۷۸ تيم 
داد.  خب�ر  اس�تان  اي�ن  مح�روم  مناط�ق  ب�ه  پزش�كي 
نبي الله شمس بيرانوند گفت: همكاري دانشگاه علوم پزشكي با بسيج 
جامعه پزشكي دانش��گاه ستودني و قابل تحس��ين بوده به طوري كه 
در سال گذشته 7۸ تيم تخصصي پزش��كي در قالب تيم هاي پزشكي 
طلايه داران س��لامت به مناطق محروم اعزام شده اند.  وي ادامه داد: 6 
هزار نوع خدمت پزشكي و بيش از 3 هزار معاينه و درمان از سوي اين 
تيم هاي پزش��كي در اس��تان براي اين افراد ارائه خواهد شد.  بيرانوند 
با اش��اره به ايجاد يادمان ش��هدا، فراهم ش��دن فضايي مناسب براي 
خاكسپاري شهيدان گمنام در دانشگاه افزود: همچنين اختصاص يك 
دستگاه اتوبوس براي تجهيز به امكانات تخصصي درماني با هدف ارائه 
خدمات درماني به مناطق محروم، فعاليت 150 حلقه صالحين، برپايي 
بيمارستان صحرايي با قابليت ارائه 20 هزار نوع خدمت و حضور روزانه 
20 پزش��ك متخصص در آينده نزديك در اليگودرز از ديگر اقدامات 

صورت گرفته و در دستور كار بسيج جامعه پزشكي لرستان است. 

 معدن ساريگوني قروه 
وارد فاز توليد مي شود

    كردستان وزير صنعت، معدن و تج�ارت از آغاز فعاليت 
معدن ساريگوني قروه تا سه ماه آينده خبر داد. 
محمدرضا نعمت زاده در جري��ان بازديد از معدن طلاي س��اريگوني 
شهرس��تان قروه با اع��لام اين خبر اف��زود: معدن طلاي س��اريگوني 
داراي عيار بس��يار خوبي اس��ت كه در حدود 1600 كيلوگرم از مواد 
معدني موجود طلاي خالص اس��تخراج خواهد ش��د.  وي با اشاره به 
سرمايه گذاري مشترك اين معدن با 70 درصد بخش خارجي مربوط 
به شركت قزاقس��تاني و 30 درصد هم بخش ايراني است، گفت: پروژه 
نسبتاً پيشرفت خوبي دارد و تا دو سه ماه ديگر به توليد خواهد رسيد.  به 
گفته نعمت زاده، در فاز اول پيش بيني شده سالانه 2 هزار كيلوگرم طلا 
با خالصي ۸0 درصد توليد مي شود و اين ميزان توليدي در فاز دوم به 
دو برابر خواهد رسيد.  وي گفت: پيش بيني مي شود براي دو سال آينده 
چهار تن طلا مي توان از اين معدن اس��تخراج كرد.  نعمت زاده با بيان 
اينكه كار اكتشاف در اين زمينه همچنان ادامه دارد، ادامه داد: اميدواريم 
كه ذخاير بيشتر سنگ طلا را در اين منطقه داشته باشيم.  نعمت زاده 
هدف از اين بازديدها را رفع محروميت هاي اس��تان دانس��ت و افزود: 
برنامه هاي بسيار خوبي را براي سرمايه گذاري فولاد در استان در دست 
اقدام داريم و در حال حاضر مقدمات اين كار با ش��ركت سرمايه گذار 
انجام شده كه 20 درصد در بخش دولتي و ۸0 درصد مربوط به بخش 
خصوصي است.  به گفته وي، واحد فولاد با ظرفيت يك ميليون و 500 

هزار تن در آينده اي نزديك به بهره برداري خواهد رسيد. 

 سفر هيئت تجاري افغانستان 
به سيستان و بلوچستان  

هيئ�ت تج�اري، بازارياب�ي و      سيستان و بلوچستان
س�رمايه گذاري ولاي�ت قندهار 
افغانس�تان به منظ�ور بازدي�د از ظرفيت هاي س�رمايه گذاري در 
سيس�تان و بلوچس�تان از طريق مرز ميلك وارد اين استان شد. 
رئيس جهاد كش��اورزي سيس��تان و بلوچس��تان با اع��لام اين خبر 
گفت: توس��عه روابط ميان دو كش��ور به طور جد در ح��ال پيگيري 
است و ظرفيت هاي خوب س��رمايه گذاري در استان پهناور سيستان 
وبلوچس��تان براي تجار افغان فراهم شده اس��ت.  رضا نجفي با بيان 
اينك��ه منطقه آزاد تجاري سيس��تان، توس��عه ريلي و انتق��ال گاز از 
عسلويه به شمال سيستان و بلوچستان و افغانستان سه محور اصلي 
براي توسعه زيربنايي و سرمايه گذاري در منطقه است، گفت: توسعه 
خطوط ريلي از چابهار به ميلك باعث افزاي��ش مراودات مرزي ميان 
ايران و افغانستان خواهد شد.  وي افزود: اين هيئت در دو روز با هدف 
توسعه صادرات از كارخانجات توليد فرآورده هاي لبني، مراكز پرورش 
مرغ گوش��تي و تخم گذار بازديد خواهند كرد. سرمايه گذاران ايران و 
افغانستان مي توانند از فرصت به وجود آمده بهترين استفاده را ببرند 
و مديران اقتصادي اس��تان نيز موانع و مش��كلات موج��ود در زمينه 
توسعه فعاليت هاي اقتصادي ميان دو كشور را برطرف كنند.  رئيس 
بورد اقتصادي افغانس��تان و سرپرس��ت هيئت تجاري ولايت قندهار 
افغانستان گفت: تاجران افغانستان از تجارت با ايران به طور دائم بهره 

برده اند و آرزو داريم اين بهره برداري دو جانبه باشد.  

دهمين سمينار بين المللي مهندسي رودخانه 
در اهواز برگزار مي شود

 سيستم انبوه بر تراموا در اراك 
راه اندازي مي شود

ساخت واحدهاي مسكوني توسط انجمن خيرين  در گلستان
رئيس هيئت مديره انجمن خيرين مسكن ساز گلستان از ساخت و تكميل 1۰۰واحد      گلستان
مسكوني توس�ط انجمن خيرين مسكن س�از در شهرس�تان گرگان خبر داد. 
 ابراهيم كريمي در اين زمينه گفت: انجمن خيرين مسكن ساز استان گلستان در گام بعدي پروژه 72 

واحدي شهرستان مينودش��ت را در دستور 
كار خود ق��رار داده كه ۸5 درصد پيش��رفت 
فيزيكي داشته است و اميدواريم كه تا پايان 
شهريور ماه اين واحد هاي مسكوني به اقشار 
نيازمند واگذار شود.  وي بيان داشت: از طريق 
سازمان ملي زمين مسكن پروانه ساخت اين 
واحدهاي مسكوني در حال نهايي شدن است.  
كريمي با بيان اينكه به دنبال س��اخت 250 
واحد مسكوني در شهرس��تان گنبد كاووس 

هستيم، افزود: مشكلاتي در حوزه ساخت اين واحدهاي مسكوني در شهرستان گنبدكاووس وجود 
داشت كه در حال حل شدن است و اميدواريم در سه فاز 75 واحدي ساخت اين واحدهاي مسكوني 
اجرايي شود.  وي بيان داشت: انجمن خيرين مسكن ساز يك پروژه ۹1 واحدي را براي خانواده هايي كه 
دو معلول دارند در نظر گرفته است و با اين سه پروژه مجموعه واحدهاي مسكوني خيرين مسكن ساز 
استان گلستان به ۴۴0 واحد خواهد رس��يد.  وي افزود: اعضاي مجمع خيرين مسكن ساز به صورت 

داوطلبانه 5 ميليون تومان براي ارزان تر شدن واحدهاي مسكوني كمك كردند.

راه اندازي سامانه تور مجازي منطقه آزاد بندر انزلي   
سامانه تور مجازي ۳۶۰ درجه با هدف نمايش توانمندي ها و جاذبه هاي      گيلان
گردش�گري منطقه آزاد انزلي در اين منطقه به بهره برداري رس�يد. 
بنا بر اين گزارش، سامانه تور مجازي 360 درجه يك نمايشگاه مجازي دائمي براي معرفي و اطلاع رساني 
جاذبه ه��ا، فرصت ه��ا و توانمندي ه��اي 
گردشگري منطقه آزاد انزلي است كه با اين 
سامانه كاربران مي توانند بدون حضور فيزيكي 
و از طريق اينترنت از امكانات و خدمات مورد 
نظر به صورت كاملًا سه بعدي با تمام جزئيات 
همراه با محيطي زنده و گرافيكي بازديد كنند.  
بنا بر اعلام روابط عمومي منطقه آزاد انزلي، 
اين سازمان در نظر دارد با نمايش توانمندي ها 
و جاذبه هاي گردشگري منطقه آزاد اين شهر، 
به صورت عكس 360 درجه، با استفاده از امكانات و تكنولوژي هاي روز دنيا و با تكيه بر متخصصين و 
عكاسان حرفه اي، سامانه اي را در دسترس مخاطبان قرار دهد تا از هر نقطه از جهان در فضاي مورد نظر 
به صورت مجازي در سطح منطقه سير كرده و با فرصت ها و توانمندي ها و جاذبه هاي گردشگري آن 
آشنا شوند.  ساحل منطقه آزاد انزلي و امكانات و تأسيسات خدمات رساني به گردشگران در محدوده فاز 
تجارت و گردشگري، مجتمع هاي تجاري و اداري، جاذبه هاي گردشگري واقع در جغرافياي منطقه، 

تالاب بين المللي انزلي و پارك ملي بوجاق، از بخش هاي مختلف اين تور مجازي است. 

راضيه كشاورز
   گزارش يك

 200نقطه جهان، ميزبان برنامه هاي فرهنگي 
دهه كرامت

    فارس برنامه هاي فرهنگي دهه كرامت، امسال 
در 2۰۰ نقط�ه جهان برگزار مي ش�ود. 
رئيس ش��وراي هماهنگي بزرگداش��ت دهه كرامت با بيان اينكه امروز 
برنامه هاي دهه كرامت ملي و فراملي شده است، گفت: ثبت روزهاي ششم 
ذيقعده به عنوان بزرگداشت حضرت احمد بن موسي)ع( و پنجم ذيقعده 
به عنوان روز بزرگداش��ت امامزادگان به برنامه ه��اي دهه كرامت بركتي 
دو چندان بخشيده است.  حجت الاس��لام حميدرضا ارباب سليماني در 
جلسه شوراي هماهنگي بزرگداشت دهه كرامت در حرم مطهر حضرت 
احمد بن موسي شاهچراغ )ع( در ش��يراز با بيان اينكه در اجراي برنامه ها 
هر دو جنبه كيفي و كمي دنبال مي شود، گفت: با برنامه ريزي هاي صورت 
گرفته همزمان با دهه كرامت، برنامه هاي فرهنگي امسال در 200 نقطه 
جهان برگزار مي شود.  وي افزود: اين برنامه هاي فرهنگي بايد با محوريت 
مساجد و متناسب با نوع هجمه هاي فرهنگي دشمنان برگزار شود.  از يكم 
ذيقعده سالروز تولد حضرت معصومه )س( تا يازدهم ذيقعده ولادت حضرت 

علي بن موسي الرضا)ع( به عنوان دهه كرامت نامگذاري شده است. 

رئيس س�ازمان جهاد كش�اورزي اس�تان قم 
از تبديل ي�ك ه�زار و ۵۰۰ هكت�ار از اراضي 
زراعي كم ب�ازده قم به باغ پس�ته خب�ر داد. 
محمدرضا طلاي��ي با اع��لام اين خب��ر گفت: به 
دليل بحران كم آبي كه در استان قم داريم كشت 
محصولات پرآب بر از جمله س��يفي جات، ذرت و 
يونجه كه نياز آبي بالايي دارن��د، مقرون به صرفه 
نيست و كشت اين محصولات بايد محدود شود.  

وي افزود: نياز آبي پس��ته با توجه به اينكه اراضي 
زراعي اس��تان قم دو كشته اس��ت، حتي اگر يك 
كشت را هم حساب كنيم، 20 درصد كاهش مي يابد 
به طوري كه آبي كه در كشت پسته انجام مي شود با 
توجه به ارزش ريالي و ارزآوري به هيچ عنوان قابل 
مقايسه نيست.  رئيس س��ازمان جهاد كشاورزي 
استان قم ادامه داد: ۴00 ميليون متر مكعب رواناب 
از طريق دو رودخانه بزرگ وارد استان قم مي شده 

است كه در حال حاضر اين ميزان به صفر رسيده 
و تمام كشت هاي اس��تان قم از طريق سفره هاي 
آب زيرزميني تغذيه مي شوند.  محمدرضا طلايي 
گفت: در حال حاضر در اس��تان قم دو برابر تغذيه 
سفره هاي آب زيرزميني از آنها برداشت مي شود 
لذا ضروري اس��ت كه مديريت آب در اس��تان قم 
جدي گرفته ش��ود.  وي افزود: در همين راس��تا 
اجراي سيستم هاي آبياري نوين در دستور كار قرار 

گرفته و 3 هزار هكتار تعهد س��ازمان براي اجراي 
سيستم هاي آبياري نوين است كه طي چهار ماه 
گذشته پرونده هاي بيش از 3 هزار هكتار از اراضي 
تكميل شده و بعد از كشت بهاره كار اجراي طرح ها 
شروع مي شود.  رئيس س��ازمان جهاد كشاورزي 
استان قم ادامه داد: اجراي آبياري باراني به دليل 
گرماي هوا، تبخير و وزش ب��اد توفيقي ندارد ولي 

آبياري قطره اي باغات تا كنون موفق بوده است. 

پسته كاري در 1500 هكتار از اراضي كم بازده قم

داستان تكراري ش�هريه هاي كلان مدارس غيردولتي گويا تمامي ندارد، 
در هنگام ثبت نام تب تند دريافت شهريه كه شايد نام آن را بتوان »شهريه 
بي ضابطه« ناميد، ص�داي والدين را درآورده اس�ت. در حال�ي كه وزارت 
آموزش و پرورش هر س�ال بر نظ�ارت دقيق خود بر م�دارس غيردولتي 
تأكيد مي كند، اما باز هم مدارس�ي هستند كه از قوانين موجود سرپيچي 
كرده و هزينه هاي گزافي را از والدين دانش آموزان طلب مي كنند. شهريه 
بالا و غيراصولي برخ�ي از مدارس غيردولتي سال هاس�ت كه گريبانگير 

خانواده هاس�ت و هر روز براي آنها مش�كل آفريني مي كند؛ مدارسي كه 
دور از چش�م مأموران ناظر آموزش و پرورش از والدين شهريه هاي بالا را 
تقاضا مي كنند و هر روز به بهانه اي قصد خالي كردن جيب مردم را دارند. 
البته تعداد زيادي از مدارس غيردولتي هستند كه قوانين را رعايت و تنها 
شهريه هاي مصوب را دريافت مي كنند اما نمونه هاي زيادي هم ديده مي شود 
كه با انواع ترفندها به دنبال سودجويي هستند و كسب درآمد را بر هرچيز 
ديگري ترجيح مي دهند. اين مسئله در اصفهان هم مشكل ساز شده است. 

    قم

طرح: حسين كشتكار


